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دیدگاه های عبدالملکی درباره مناطق آزاد

تشکیل مناطق آزاد جدید سرعت می گیرد
حجت الله عبدالملکــی درحالی بعد از اســتعفا از صدارت وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ســکان دار مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
شده اســت که پیش از این، نظرات مختلفی در مورد این مناطق 

داشته که در صفحه شخصی خود در توییتر منتشر کرده بود.
پس برکناری سعید محمد بعد از حدود یک سال از سمت دبیری 
شــورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی، این 
شورا به مدت یک ماه توسط سرپرست )نصرالله ابراهیمی( اداره شد 
تا قرعه این ســمت به نام حجت الله عبدالملکی، وزیر پیشین کار 

دولت سیزدهم افتاد.
عبدالملکی که از ســوی وزیر اقتصاد معارفه شــد، در دولت قبل 
چندین توییت در مورد مناطق آزاد در صفحه شخصی خود منتشر 

کرده بود.
بــرای مثال، عبدالملکی در رشــته توییتی اعــام کرده بود که 
»مناطق آزاد لطمه بزرگی به عملکرد و فرهنگ  - اقتصادی کشور 
بوده! انتظار می رفت مجلس در برابر خواســته غیرمنطقی افزایش 
هفت منطقه آزاد جدید مقاومت کند. مناطق آزاد که قرار بوده قطب 
صادرات کشور باشــند، به درگاه فراخ واردات کالاهای خارجی واز 
آن بدتر، پمپاژ فرهنگ مصرفی غربی شده! تنها به این شرط قابل 
قبول می تواند باشد که در اصاح قانون مناطق آزاد منبع درآمدی 
مناطق از واردات به صادرات تبدیل شــود! جای نمایندگان محترم 
بودم مصلحت کشــور و آخرت خودم رو بــه دنیای دیگران نمی 

فروختم. نمایندگان با تصویب اشتباه فردای قیامت گیرن! »
وی همچنین در توییتی دیگر با انتشــار تصویر نوشــیدنی های 
خارجی نوشت: »رشد بی حساب و کتاب مناطق آزاد یک نتیجه اش 
این می شــود که در جایی مثل بشاگرد هم گاهی باید مدت ها پی 

یک نوشیدنی ایرانی بگردی! »
در رشــته توئیتی دیگر عبدالملکی، دولت و نمایندگان مجلس را 
خطاب قرار داده و نوشته بود که »دولت محترم، نمایندگان محترم، 
با سام، ایجاد هشت منطقه آزاد جدید را با همکاری هم تصویب 
کردیــد، دمتان گرم، از اختیاراتی که مردم در اختیارتان گذاشــتند 
اســتفاده کردید! اما وجدانا اسم اقتصاد مقاومتی روی آن نگذارید. 

ارادتمند«.
این در حالی است که عبدالملکی روز گذشته در مراسم معارفه خود 
و در نشســت با معاونین و مدیران مجموعه مناطق آزاد، از مناطق 
آزاد به عنوان موتور محرک توســعه اقتصاد کشور نام برده و گفته 
که مجموعه دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
از بخش های مهم اقتصادی کشــور و دولت محسوب می شوند و 
رئیس محترم جمهور نیز نســبت به این مناطق حساسیت ویژه ای 

دارند.
البته وی عنوان کرده که به طــور کلی گایه هایی در خصوص 
عملکرد مناطق آزاد وجود دارد، مثل اشــکالاتی که در بسیاری از 
نظام های اقتصادی کشــور با آن مواجه هستیم، اما در مقابل این 

اشکالات، ظرفیت های قابل اعتنایی است.
همچنین دبیر جدید شــورای عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویــژه اقتصادی، در خصــوص ایجاد مناطــق آزاد جدید گفت: 
فصل الخطاب قانون اســت و با توجه بــه تصویب قانونگذار، حتماً 

تسریع خواهد شد.
حال باتوجه اینکه عبدالملکی خود مستقیما مسئولیت این مناطق 
را برعهده گرفته است و همچنین اهمیت منطقه آزاد در زمینه های 
گمرکی و تجاری، ســرمایه گذاری، گردشگری و ... برای کشور و 
اینکــه این مناطق می توانند پلی به ســوی جهان خارج و موجب 
آزادی مبادلات تجاری کشــور باشند و تجارت داخلی را نیز تحت 
تاثیر قرار می دهند، باید دید چه دیدگاه و عملکردی در پیش خواهد 
گرفت تا جذابیت این مناطق برای گردشــگران و ســرمایه گذاران 
افزون شود و سهم خود را در رشد و توسعه اقتصادی کشور ایفا کند.

وزیــر امور اقتصادی و دارایی ضمن گایه از بالا بــودن غیر متعارف هزینه مبادله در 
اقتصاد و همچنین چسبندگی شــبکه بانکی به روش های سنتی،  گفت: در این راستا از 
بانــک مرکزی می خواهم با در نظر گرفتن مشــوق هایی برای بانک هایی که از الگوی 

سنتی خود فاصله گرفته اند، سایر بانک ها را هم به سمت خدمات نوین تشویق کند.
ســید احسان خاندوزی در مراسم رونمایی از سامانه بانک ملت ضمن با اشاره به بالا بودن 
هزینه مبادله اظهار کرد: این موضوع فعالان اقتصادی را از یک طرف و فعالان خرد اقتصادی 
از جمله خانوارها را از طرف دیگر درگیر کرده است؛ بطوریکه هر دو طرف برای فعالیت های 
اقتصادی خود با زحمت هزینه و فرآیند زمان بری مواجه هستند.وی ادامه داد: هر چقدر بتوانیم 
استهاک را کاهش بدهیم، شعار سال تحقق خواهد یافت و بخش زیادی از دلنگرانی های 
فعالان اقتصادی کاهش می یابد. وزیر اقتصاد با اشاره به بانکداری دیجیتال، گفت: بانکداری 
دیجیتال در کنار ســایر مزایا ثمرات زیادی برای بانک های تجاری کشــور از محل کاهش 
هزینه ها دارد. خاندوزی ادامه داد: البته علیرغم ظرفیت زیادی که از ســمت فرهنگ پذیری 
مردم در زمینه پذیرش اقتصاد دیجتیال وجود دارد و همچنین زیرســاخت های فنی کشور 
آمادگی این موضوع را دارند؛ بطوریکه می توانیم برای کشــورهای همسایه به صورت نمونه 
عمل کنیم اما چسبندگی شبکه بانکی به روش های سنتی بالاست. وی ادامه داد: در این راستا 
از بانک مرکزی می خواهم با در نظر گرفتن مشوق هایی برای بانک هایی که از الگوی سنتی 

خود فاصله گرفته اند، سایر بانک ها را هم به سمت خدمات نوین تشویق کند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید تا زمانی که نرخ ارز به یک ثبات نرسد، 
فعالان اقتصادی توان تصمیم گیری جدید ندارند و حتی تصمیمات روزمره نیز ممکن نخواهد 
بود. مهرداد عباد، اظهار کرد: اگر بنا باشد فعالان اقتصادی یک عامل را به عنوان پیش نیاز 
اصلی فعالیت های خود معرفی کنند، آن خواســته ثبات اســت. تا زمانی که شرایط به ثبات 
نرسیده و اوضاع به شکلی نباشد که امکان تحلیل و پیش بینی آینده وجود داشته باشد، عما 
صحبت از فعالیت اقتصادی و توسعه تجارت ممکن نیست. وی با اشاره به برخی مشکات 
طولانی مدت اقتصاد ایران در سال های گذشته، تشریح کرد: این شرایط به طور خاص تحت 
تاثیر دو عامل به وجود آمده، نخست تحریم هایی که تحت عناوین مختلف علیه اقتصاد ایران 
اعمال شده و این موضوع باعث شده شرایط دشوار و البته غیرقابل پیش بینی شود. از سوی 
دیگر برخی تصمیمات داخلی که به جای بهبود شرایط فعالان اقتصادی، کار آن ها را دشوار 
کرده نیز در رسیدن به این شرایط سهیم بوده است. عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه 
اقتصاد ایران به یک تغییر نگرش کان احتیاج دارد، توضیح داد: نگاهی به وضعیت بسیاری 
از صنایع و فعالیت های اقتصادی به خوبی این موضوع را نشــان می دهد. برای مثال ما در 
صنایع نفت و گاز یک مزیت نسبی جدی داریم اما می بینیم که در تمام این سال ها، جز خام 
ســوزی و خام فروشی، کمتر به دیگر بخش ها توجه شده است. در حوزه تجارت نیز ما این 
شرایط را می بینیم. بخش خصوصی بارها از این گفته که باید به سمت تک نرخی شدن ارز 
حرکت کنیم، با وجود آنکه گام مثبت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از سوی دولت نهایی شد، اما 
همچنان ارز چند نرخی باقی مانده است.عباد ادامه داد: در روزهای گذشته، فاصله میان نرخ 
ارز در بازار آزاد با نرخ ارز نیمایی دوباره به حدود ۱۰ هزار تومان رسیده که اصا نشانه خوبی 
برای آینده تجارت نیست و این احتمال وجود دارد که همان مشکاتی که برای واردات با ارز 
ترجیحی به وجود آمده بود، در این بخش نیز دیده شــود. از سوی دیگر وقتی ما به یک بی 
ثباتی می رسیم، شرایط برای تصمیم گیری دشوار می شود. صادرکنندگان ما حتی برای اعام 
نرخ روزانه و بستن قرارداد با شرکت های خارجی نیز با مشکل مواجه هستند زیرا نمی دانند که 
نرخ در چه نقطه ای خواهد ایستاد و طولانی شدن این شرایط قطعا به سود اقتصاد ما نیست.

وی خاطرنشان کرد: بر اســاس اعام دولت و مجلس، کشور در آستانه نهایی شدن قانون 
برنامه هفتم توسعه قرار دارد. ما باید این سوال را بپرسیم که قوانین توسعه قبلی به چه شکل 
و تا چه حدی اجرایی شده اند و دلایل عدم موفقیت آنها در برخی بخش ها چه بوده است. با 
استفاده از این تجربه و تاش برای یک تغییر نگرش کان، می توان انتظار داشت که اقتصاد 

ایران از مشکاتی که امروز با آنها مواجه شده خارج شود.

طبق گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات کســب و کارهای دیجیتال با ثبت نام در 
پلت فرم های داخلی مجوز فعالیت را دریافت می کنند.

 عیســی زارع پور با انتشار پستی در یک پیام رسان داخلی با بیان اینکه برای کسب و 
کارها بسته های ویژه ای پیش بینی شده است، اظهار کرد: مخصوصا برای کسانی که در 
پلت فرم های خارجی فعالیت می کردند و به عبارتی برای شخصی که در خانه خود کسب 
و کار خانگی داشت و کالایی را می خرید و از بازار بزرگ تهران با قیمت عمده فروشی 
تهیه می کرد و در خانه خود از بســتر شــبکه مجازی برای تبلیغ این کالا ها اســتفاده 
می کرد، بســته های ویژه ای پیش بینی شده است.وی افزود: حتی شخصی که در خانه 
خود به ارائه خدمات می پرداخت، همین که وارد پلت فرم های داخلی شوند، نگرانی هایی 
در زمینــه مجوز دارند ما در اینجا تدبیری بــا هماهنگ وزارت اقتصاد درنظر گرفته ایم 
که هر کسی در پلت فرم های مشمول فعالیت و کسب و کار خود را راه اندازی کند، ثبت 
نامش در پلت فرم به منزله دریافت مجوز از درگاه ملی مجوز اســت.زارع پور ادامه داد: 
ثبت نام هم آناین و برخط اســت و احتمالا چند قلــم اطاعات درگاه ملی مجوز می 
خواهــد که باید دریافت کنند و درصورت بارگذاری اطاعات مجوز را دریافت می کنند 
برای  کسب و کارهای ثبت محور که بیشتر کسانی که در این دسته قرار می گیرند همه 
آن ها مشــمول می شوند. گفتنی اســت آیین نامه حمایت از کسب و کارهای دیجیتال 

هفته گذشته با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات رونمایی شد.

مشوق هایی برای بانکداری نوین 
ارائه کنید

توسعه اقتصادی بدون ثبات نرخ ارز 
ممکن نیست

 دریافت مجوز کسب وکارهای اینترنتی 
با ثبت نام در پلت فرم های داخلی

وزیر ارتباطات اعلام کردعضو اتاق بازرگانی تهران:وزیر اقتصاد از بانک مرکزی درخواست کرد

   شفریبرز ناطقی الهی - استاد نمونه کشور، 
در مهندسی سازه، زلزله و مدیریت بحران

نمی دانم مبنا را کدام کتاب مقدس یا حرف کدام دانشمند 
را ماک شــروع خلقت به صورت فعلی قرار دهم، ده هزار 
سال، صد هزار سال یا چه ! در این مقاله می خواهم عرض 
کنم انســان پیشرفتی از نظر انسانی و رشد به سمت تعالی 
نداشته فقط ظواهر آن تغییر یافته و ما هنوز چندان تفاوتی با 

انسانهای به اصطاح اولیه در معنی و بیان نداریم !
ما انســانهای عصر حاضر دوست داریم بگوییم ما خیلی 
انســانهای بهتری از انســانها و تمدن های قبلی خودمان 
هســتیم. حال آنکه اگر دقت کنیم خواهیم دید که خیلی 
هم بجز ظاهر خورد و خوراک، لباس پوشیدن، حمل و نقل 
و امثالهم تغیری در بافت فکری و باوری ما رخ نداده است. 
بله در ابتدا شــاید همین کارهایی که امروز به طرق دیگر 
انجام می دهیم با روشــها و ابزارهای ابتدایی تر انجام می 
دادیم ولی آیا تفکرات ما هم تغیری اساسی داشته اند ! باید 

بگویم نه چندان، در حل معادلات ریاضی و عددی بعضی 
از جمات که خیلی کوچکند در مقایسه با بقیه را حذف و 
آنها را قابل اغماض می نامیم )negligible(. حال باید 
بگویم نگاهی به تغییرات ذهنی و نگرش های انسانی همان 
در حد قابل اغماض باید لحاظ شــوند و بنظرم باید نگران 
آنچــه که باید رخ می داد و نداد و همینطور در پی علل آن 

باشیم ! اما چرا ؟
از منظر ادیان، در متون مذهبی داریم که ۰۰۰/۱۲۴ پیامبر 
برای اصاح بشر از طرف خداوند حکیم بر انسانها وارد شده 
است. این تعداد پیام آور خود دلیل محکمی بر عدم انعطاف 
پذیری انســانها در فرآیند تغیر را به خوبی نشان می دهد. 
مسلما این تعداد رسول و نبی برای تغیرات ظاهری در نوع 
زیســت مردم نبوده اند یا اگر بوده اند بسیار حداقل و اصل 
موضوع در ارتقا و تعالی در مراتب بالاتر انسانی مثل نفس و 
فؤاد و ... بوده است که حتی با آخرین فرستاده خداوند جل 
شانه هنوز عمده باورها همان باورهای قبل بشمار می آیند. 

حقیقتا چه تفاوت عمده ای برای مثال بین مردم قبل اسام 
و بعد اسام در ســطح کلی و عمومی در جوامع  )انفرادی 
مورد بحث نیست( اتفاق افتاده است ؟ یا بعد از ظهور مسیح 
ع یا موسی ع ؟ قتل و کشتار، حرص و طمع، ثروت و مال 
دوستی، شهوت و خونریزی و الی آخر، آیا پایان یافته یا حتی 
تا حدودی کمتر شده است ؟ اگر در زمان حضرت آدم ع و 
خانواده ایشان قابیل یکی از ۴ نفر موجود در گیتی، هابیل 
را کشــت، پس همان ابتدای خلقت بشریت، یک چهارم 
مخلوق و جامعه فاســد و گناهکار بود ؟ حال امروز هم دنیا 
شاید بیشــتر یا کمتر همان شرایط را دارا باشد ؟ آیا ندارد ! 
چه تفاوت عمده ای در نگرش قابیل ها و هابیل ها در طول 
خلقت تا امروز در تک تک امور زندگی ما شکل گرفته است 
که امروزه ما باید شاهد آن باشیم ؟ عرض کردم تک تک 
امور؛ انسان، طبیعت، ثروت، محیط زیست، قانون، عبادت، 

جامعه، احترام، نباهت، نزاهت، ...
پاسخ نگارنده همان قابل اغماض است.

و اما از منظر فلسفه و فاســفه، اگر قابل باشند، باز باید 
عرض کنم اگر پیامبران ۰۰۰/۱۲۴ بوده اند، تعداد فاســفه 
مسلما از ابتدا تا کنون اگر چندین برابر پیام آوران الهی نبوده 
است بدون شک کمتر نبوده است. در همین راستا باید باز 
دید اثر این تعداد زبدگان علمی تاریخ بشریت چه بوده است 
و چــه نقش مهمی نه فقط در تفکرات و توهمات بلکه در 
حیطه عملی و اجرایی جوامع داخل نموده اند. اشتباه نکنم باز 

باید عرض کنم در کل و کان، همان قابل اغماض.
در هر حال زبان الکن نگارنده یا زبان محافظه کار نگارنده 
می خواهد بگوید، علــی رغم تمام گفته ها و تاش های 
باهوده یا بیهوده به مفسران و صدر نشینان و صاحبان قدرت 
از مذهبی، علمی، سیاسی و اقتصادی و دیگر امور، متاسفانه 
باید عرض کنم تا شروع اولین تکان عقربه انسانیت جمعی 
و قابــل قبول کلی و جهان شــمول و نه فردی بر خاف 
باورهای کنونی، طریق طی شده » انسان را در همان نقطه 
آغازین فریز کرده اســت « از توهم باید دست برداشت و 

روشها را در جهان هستی می بایستی اصاح نمود، با این 
همه کمک و این مقدار زمان، عملکردتان نمره قبولی نمی 
گیــرد، در حقیقت اگر هم قابل ارزیابی باشــد همان قابل 
اغماض اســت ! اگر هم معتقدیم که کار محوله به درستی 
انجام شده است پس دیگر انتظاری نباید داشت همین است 
که هست ! ولیکن مسلما قبول داریم که با اتفاقات کنونی 
فاجعه آمیز در دنیا نه تنها از انســانیت دور شده ایم بلکه به 
ادنای حیوانیت در حال نزول هستیم. کجاست آن مفاهیم 

عالیه پیامبران و یا حتی اندیشمندان غیر مذهبی !
جای تاسف است در مقابل خلقت زیبا و متعالی از خالقی 
که خود را در کتاب محکم خود زیبا معرفی کرده اســت و 
»بودن« در مقابل »نبــودن و عدم« را به ذاتی که در ابتدا 
نبود هدیه داده و روح در آن دمیده اســت، ما هنوز پس از 
گذشت قرنها از ابتدا تا به امروز نتوانسته باشیم وارد ابتدایی 
ترین شــاخه های انســان )بهتر بگویم، آدم( بودن شویم، 

هیهات!

هنوز در همان نقطه آغازین هستیم!

جنگ واقعی با شبکه های اجتماعی داخلی 
گزارش  در مورد توسعه پلتفرم های داخلی؛
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سهم ایران از گردشگری 
توپ یک شوت هم نشد

 از وعده برای گردشگری جام جهانی 
تا حضور نمایشی در قطر؛

 فراخوان سراسری 
 بخش خصوصی 

و برای جبران کمبود دار
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طارمی و تمدید قرارداد با پورتو؛ شاید 
بعد از بازگشت از جام جهانی!
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سرمقاله

 پیرامون آنچه 
رضا امیرخانی رقم زد

  هومن جعفری
دیروز، به صورت اتفاقی و به دور از برنامه ریزی، 
متوجه شــدم که رضا امیرخانی نویسنده معروف 
برای ساعت دو تا چهار بعدازظهر، در یکی از کافه 
های خیابان فلسطین، نشستی با مخاطبانش در 
نظر گرفته. خودم را رساندم و تقریبا شانه به شانه 
او به داخل ســالن رفتیم. کنارش نشستم و کلی 
هم با هم شــوخی کردیم. مرا از مقالات فوتبالی 
ام در سایت مرحوم شده ای اسپورت می شناخت. 
قبا هم یک بار دیده بودمش و آنجا با هم گپی 

فوتبالی زده بودیم.
رضا امیرخانی دیروز در قلب تهران، کاری کرد 
که واقعا این روزها تصورش دشوار است. منصفانه 
پیرامون وقایع اخیر کشور بحث کرد، تحلیل بسیار 
به روز و بی طرفانــه اش و حتی مخالف دیدگاه 
های رســمی دولت را بیان کرد و از مخاطبانش 
خواســت با او صحبت کنند. تاکید کرد به پنجاه 
سالگی رسیده و دوست دارد نسل جدید را بشناسد 
و دنیــا را از نگاه آنها ببیند و بشــنود و چقدر این 
صحبت ها شیرین بود. در طول مدت دو ساعتف 
مخاطبانی از طیف های مختلف فکری با نویسنده 
محبوب خود صحبت کردند و نظرات خودشان را 
پیرامون ایران امروز گفتند و از او سوالاتی پرسیدند 
که پاســخ هایی بسیار جذاب و شنیدنی به دنبال 

داشت.
در تمام طول این جلسه دو ساعته، فقط داشتم 
تاسف می خوردم. از اینکه ایران این همه استعداد 
و نیروی انســانی و ثروت دارد اما انگار قســمت 
نیســت از اینها در کنار هم درست استفاده کند. 
کاری که امیرخانی انجام داد شیرین بود. حرف ها 
از دل آمد و به دل نشست، درست عین سوال ها. 
دوساعت فقط لذت محض بردیم با اینکه حرف 
های مطرح شده، پیرامون حساس ترین اتفاقات 

روز ایران و بحث های داغش بود.
این ازآن نشســت ها بود که جایش نه در کنج 
کافه ای با پنجاه نفر جمعیت که جایش در جایگاه 
دیگری بود با همین مخاطبان ولی با تعداد بیشتر. 
داشتم به این فکر می کردم که رضا امیرخانی و 
خیلی های دیگر چقدر این روزها کارشان دشوار 
است که ســعی می کنند به اندازه زور خودشان 
پرچم گفتگو را بالا نگه دارند. دلم واقعا سوخت که 
وقتی خیلی آدم ها که اصا درکی از مدیوم رسانه 
ندارند، از تریبون های رسمی به نفرت پراکنی و 
آتش افروزی می پردازند اما آدمی مثل امیرخانی 
باید بنشــیند و در دل یک کافه برای پنجاه نفر 
دانشجو و مهمان چنین صحبت های درجه یکی 

را مطرح کند.
چقدر حیف که اینجا کســی سرجایش نیست و 

کسی اندازه دانشش قدر نمی بیند.
من رفتار رضا امیرخانی را تحسین می کنم. این 
دو ساعتی که در کنار او در کافه نشستم، در این 
دو ماهه دشوار و سختف جزو شیرین ترین ساعات 
بود. کاش اهمیت گفت و گو را بیشتر می دانستند.

لوازم خانگی »دست دوم« گران تر از لوازم خانگی »نو« در چهار سال قبل؛

مردم توان خرید کالای دست دوم را هم ندارند
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